
Vítr přivál písek ze Sahary
Jižní Morava – Přes Španěl-
sko, Francii, Rakousko až na
jižní Moravu. Meteorologové
včera dopoledne naměřili v Ji-
homoravském kraji zvýšenou
koncentraci prachu ve vzdu-
chu. Způsobil ji jemný písek z
africké Sahary, který se do
kraje dostal zásluhou proudě-
ní vzduchu z teplejších krajin.

Výjimečný jev, s nímž se
meteorologové setkávají jed-
nou nebo dvakrát za pět let,
způsobila pravděpodobně pí-
sečná bouře na Sahaře. „Jem-
ný písek zvedla do vyšších sfér
atmosféry. Na jižní Moravu se
dostal přes Španělsko, Francii
a Rakousko,“ řekl vedoucí od-
dělení ochrany čistoty ovzdu-
ší brněnské pobočky Českého
hydrometeorologického ústa-
vu Robert Skeřil.

Maximum naměřili meteo-
rologové včera ráno na Zno-
jemsku a Hodonínsku. „V jed-
nu chvíli dosáhla koncentrace
prachových částic 200 mili-
gramů na metr krychlový
vzduchu. Což je čtyřnásobek
povoleného limitu. Mohli to
pocítit citliví lidé s dýchacími
obtížemi. Nebezpečí jim ale
nehrozilo,“ uvedl meteorolog.

Saharský prach dopoledne
zasáhl celý kraj. „Odpoledne
přišla studená fronta a jemný
prach postupně zmizel,“ dopl-
nil brněnský meteorolog Pe-
ter Hruška. Písek ze Sahary
doputuje do České republiky
průměrně jednou až dvakrát
za pět let. Před devíti lety se
meteorologové například se-
tkali i s prachem z ukrajin-
ských stepí. (dv)

Zájemce vydražil
drogerii za 22 tisíc

Jižní Morava – O výstavě v
Adamově a privatizaci prode-
jen v Brně se lidé dočetli v Rov-
nosti před čtvrt stoletím. V
Adamově se lidé mohli podí-
vat na tvorbu žen z Klubu škol-
ství a vědy z Brna. „Lidé mů-
žou zhlédnout výšivky i šité
krajky,“ psalo se v novinách.
V Brně zase lidé dražili pů-
vodně státní provozovny.
„Drogerie v Botanické ulici
přišla nového majitele na pou-
hých dvaadvacet tisíc,“ psal
redaktor Rovnosti. (ega)

Unie ohrožuje stavbu Žabovřeské
Dokončení ze str. 1

Zástupci ministerstev ži-
votního prostředí, dopravy a
místního rozvoje předložili
evropské komisi návrh na vy-
řešení sporu. „Podle něj se
znovu ověří stanoviska zpra-
covatelů posudku, dokumen-
tace by se ale nově dělat ne-
měla. Ta původní se zveřejní a
dotčené subjekty se k ní vyjá-
dří při územním nebo staveb-
ním řízení. Jsme připravení
udělat maximum pro ověření
dopadů staveb na životní pro-
středí, nechceme však opako-
vat celý formální proces EIA,“
uvedl ministr dopravy Dan
Ťok.

Schůzky s Bruselem začaly
tento měsíc a budou pokračo-
vat. „Únorové setkání nemů-
žeme považovat za konečnou
dohodu, ale naopak za začátek
diskuze. Nyní budou čeští
úředníci čekat na připomínky

evropských kolegů,“ sdělil
mluvčí ministerstva dopravy
Tomáš Neřold.

Pokud se vládě vyjednávání
nepodaří, předseda asociace
krajůa jihomoravskýhejtman
Michal Hašek bude apelovat
na zástupce ve výboru regio-
nů v unii, aby podpořili doho-
du s českým státem a stavby
nebyly v ohrožení.

Hrozí propadnutí
Hašek připomněl, že peníze se
dají čerpat jen do roku 2020.
„Aby nepropadly, daly by se
použít na opravy krajských
silnic a pořízení vlaků pro re-
gionální dopravu. Část lze
přesunout do regionálního
operačního programu pro ob-
ce a města či na projekty pro
zateplování veřejných bu-
dov,“ uvedl hejtman Hašek.
Chce o tom jednat na březnové

schůzce hejtmanů s premié-
rem.

Vyřešení problému je podle
Sobotky hlavní priorita České
republiky v komunikaci s Ev-
ropskou unií. Chyby vidí
hlavně u předchozích vlád,
které podle něj záležitost za-
nedbaly. „Naše priority smě-
řují k tomu, abychom zejména
uvolnili výstavbu tam, kde už
je vláda připravená, kde ředi-
telství silnic a dálnic dosáhlo
potřebných povolení a jsme
schopni tyto stavby uskuteč-
nit,“ řekl premiér.

Mezi významné stavby, kte-
rým kvůli neaktuálnímu po-
souzení vlivů na životní pro-
středí hrozí zpoždění, patří ta-
ké třeba část pražského okru-
hu u Běchovic, chybějící úse-
ky dálnice D4 u Milína a z Či-
melic do Mirotic, D11 z Hradce
Králové do Smiřic nebo D35 z
Opatovic do Ostrova. (sy)

Bodl milence
své družky,
dostal 10 let
MICHAL KIRŠ

Brno – Vzal lovecký nůž a vra-
zil jej do břicha milence své
družky. Osmapadesátiletý La-
dislav Ištvánek loni v červenci
neunesl ženinu neskrývanou
nevěru a v jejím domě na Ho-
donínsku svého dvaapadesáti-
letého soka málem zabil. Muž
po útoku přišel o ledvinu, která
se rozpadla. Brněnský krajský
soud včera poslal obžalované-
ho na deset let do vězení.

Ištvánek žil s družkou čtr-
náct let. V posledním půlroce si
však začala domů vodit kolegu
z práce. „Někdy u nás přespá-
val o víkendech,“ řekl Ištvá-
nek. Družčin milenec ho upo-
zorňoval, aby se k ženě choval
lépe a nenadával jí.

Spor obou mužů vyvrcholil
po další milencově návštěvě.
Čtrnácticentimetrová čepel se
zastavila až v ledvině. Ištvánek
po útoku odjel a nechal muže le-
žet na podlaze. „Bez pomoci
zdravotníků by zemřel na kr-
vácivý šok,“ uvedl včera soud-
ní znalec Milan Votava. Zraně-
ný prodělal tři operace, v ne-
mocnici zhubl o dvacet kilo-
gramů. Život s jednou ledvinou
je pro něho složitý. „Nemůžu
sportovat ani pracovat,“ vypo-
věděl.

Soud naznal, že Ištvánek si
byl vědom toho, co dělá. „Útok
předem sice neplánoval, ale
udeřil velmi silně krajně ne-
bezpečným nástrojem do nej-
zranitelnější části těla,“ řekl
soudce Tomáš Kurfiřt.

Odsouzený ještě neví, zda se
odvolá. „Prostor pro odvolání
je. Soud upřednostnil výpověď
poškozeného, která však není
dostatečně přesvědčivá. V do-
bě činu měl v krvi hodně alko-
holu,“ upozornil obhájce Pavel
Jurečka.

STARÁ ŠKOLA OŽIJE

CENTRUMMÍSTOŠKOLY. VeVelaticích na Brněnsku,
které prosluly hlavně archeologickými nálezy pravěké kul-
tury, plánují obnovit i další kousek historie. Za devětmilionů
korun opraví budovu tamní bývalé školy. Ta pochází už z
roku 1901. Žáci ji opustili před šestatřiceti lety. „Budova
nám tu padá na hlavu, připravili jsme proto projekt kom-
pletní rekonstrukce, po které ve starémdoměvznikne ro-
dinné centrumnebo veřejná knihovna,“ uvedl starosta Jan
Grolich. Škola se v novémotevřemístnímobyvatelůmuž le-
tos na podzim. Na radnici teď dokončují poslední přípravy a s
opravami chtějí začít co nejdřív. „Bývalá škola je kromě
kapličky jedinoumístní historickou budovou v obci, na které
jsou vidět původní prvky. Spousta z nich chátrá od doby,
když tento důmpřestal sloužit jako škola,“ vysvětlila hlavní
vady na kráse domuarchitektka rekonstrukceMartina
Černá. Vizualizace: Martina Černá

Pětašedesát lidí? Tři
miliony z hazardu
Malá obec na Brněnsku Zálesná Zhoř se
dostalamezi celorepublikové rekordmany
vmnožství vydělaných peněz z hazardu na
jednoho obyvatele.

ALŽBĚTA NEČASOVÁ
ZPRAVODAJOVÉ ROVNOSTI

Brněnsko – Nové silnice,
opravené fasády domů, hotel
nebo bazén. Radnice obcí čas-
to krášlí své ulice za peníze
získané z hazardu. Celore-
publikovému rekordmanovi
ve vydělaných penězích z ka-
sin Chvalovicím na Znojem-
sku šlape na paty celorepubli-
kově čtvrtá Zálesná Zhoř z Br-
něnska. Obec, která má pouze
pětašedesát obyvatel, dostává
z daní na každého z nich pěta-
čtyřicet tisíc korun ročně. Vy-
plývá to z mapy hazardu geo-
grafů Univerzity Palackého v
Olomouci.

Malé vesnici, která leží po-
blíž dálnice D1, pomohla k vel-
kým výdělkům právě hlavní
silniční tepna České republi-
ky. „Kasino sice leží v ka-
tastru obce, ale nikoho z míst-
ních žádným způsobem neru-
ší. Od domů tamních obyvatel
je stejně vzdálené jako dálni-
ce. Asi kilometr a půl,“ zhod-
notil jeden z autorů mapy Da-
vid Fiedor.

Starosta Zálesné Zhoře Petr
Žák nechtěl nijak výdělky z
hazardu na území této obce ni-
jakblížkomentovat.„Mámese
tady jednoduše pěkně,“ dodal
pouze. Loni přitom hospoda-
řila malá vesnice s rozpočtem
asi čtyři miliony korun, tři
čtvrtiny tvořil příjem z ha-
zardu.

Podobněnavýšitrozpočetse

pokusil takéstarostaPodolína
Šlapanicku Vítězslav Eliáš. S
vidinou osmimilionového
příjmu do obecní kasy se sna-
žil na podzim loňského roku
přemluvit místní k otevření
kasina na hranicích katastru
vesnice.

Ačkoliv některé z obyvate-
lů vzal dokonce na výlet do po-
hraničního Mikulova na
Břeclavsku, aby ukázal, že ha-
zard tamním lidem nijak ne-
škodí, neuspěl. Z jedenácti set
voličů bylo v referendu pět set
proti stavbě. „Jsme soběstač-
ná obec, která je schopná dlou-
hodobě existovat s vyrovna-
ným rozpočtem i bez slibova-
ného příjmu z kasina,“ hod-
notil výsledky tehdejšího re-
ferenda místní obyvatel Ra-
dek Hůrka.

Rozhodnutí lidí pak místní
zastupitelé podpořili vyhláš-

kou zakazující hazard v obci
úplně.

Podobná situace je i jinde.
„Vyhláška u nás platí už dva
roky, posledních automatů
jsme se ale zbavili až loni v
srpnu. Je to totiž dlouhý pro-
ces. Provozovatelům musí vy-
pršet licence,“ řekla starostka
Šlapanic Michaela Trněná.
Dříve do tamního rozpočtu
hazard přinesl až tři miliony
korun ročně.

Jsou však i obce, kde uva-
žují o tom, že půjdou opačným
směrem, než je rušení kasin.
Popůvky na Brněnsku napří-
klad zvažují otevřít hráčům
nedostavěný hotel s kasinem u
dálnice D1 nedaleko Masary-
kova okruhu.

Investor projektu firma La-
do Invest City dokončuje
opravy hotelu. „Domluvili
jsme se, že do pěti let v Popův-
kách žádnou vyhlášku zaka-
zující hazard neschválíme,“
uvedla k jednání se společ-
ností starostka obce Miluše
Červená. Firma naopak slíbi-
la, že pokud se změní zákon,
který z daní přináší do obec-
ních pokladen peníze, doplatí
Popůvkám ztráty až do pěti
milionů korun.

Podle analytika Michala
Kozuba by kasino rozhodně
pomohlo obecnímu rozpočtu.
„Na druhou stranu hazard s
sebou přináší rizika. Kasino
přitahuje také hráče, kteří
mají problémy,“ dodal analy-
tik Kozub.

Martin Svoboda z hnutí Ob-
čané proti hazardu tvrdí, že je
na každé obci, jestli herny na
svůj katastr pustí. „Pak je ale
třeba počítat s riziky, napří-
klad s možnou zvýšenou kri-
minalitou,“ podotkl.

peníze z hazardu
b obce dostávají ze zákona pe-
níze z daní kasin a heren, které
jsou na jejich území
b v Brně a okolí, například na
Šlapanicku, obce plošně přijaly
vyhlášku, která hazard zaka-
zuje
b například Zálesná Zhoř, kde
hazard nezakázali, vydělává v
přepočtu na každého obyvatele
z daní 45 tisíc korun
b stejně tak hazard tolerují v
Popůvkách, kde se otevře další
kasino
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ČLENOVÉ PROJEKTU: 
Eva Bártová (koordinátorka pro-
jektu), Philippe Collas, Anne 
Simonsen, Thomas Küntziger, 
Stanislav Kozubek (ředitel BFÚ), 
Soňa Legartová, Jana Krejčí, Jana 
Suchánková, Petra Sehnalová, 
Alena Kovaříková, Michal Franek, 
Serhiy Pankiv, Klubhushan Shar-
ma, Torunn Rønningen. 

BIOFYZIKÁLNÍ ÚSTAV AVČR, 
V.V.I. A NORŠTÍ PARTNEŘI 
MEZINÁRODNÍHO PROJEKTU:
Biofyzikální ústav (BFÚ), jako je-
den z ústavů Akademie věd Čes-
ké republiky (AV ČR), disponuje 
kvalitní infrastrukturou zahrnující 
vědecké zázemí, ekonomickou 
a  technickou podporu. Oddělení 
molekulární cytologie a cytomet-
rie se zabývá procesy v buněčném 
jádře, především opravami po-
škozené DNA po  ozáření. Norský 
spolupracující tým působí na jed-
nom z  hlavních výzkumných 
center v  Norsku, a to na  Ústavu 
základního lékařského výzkumu 
Univerzity v Oslu. Aktivity nor-
ských partnerů jsou propojeny 
s Národní nemocnicí v Oslu a kli-
nickými laboratořemi. Hlavní vý-
zkumné aktivity jsou zaměřeny 
na buněčnou signalizaci a regula-
ci buněčného cyklu u nádorových 
buněk. Spolupracující skupina se 
rovněž intenzivně věnuje studiu 
autofagie (lysozomální rozklad 
proteinů) a biologie kmenových 
buněk se zaměřením na epigene-
tiku (modii kace histonů a DNA).

ÚSPĚCHY PROJEKTOVÉHO 
TÝMU
Během roku 2015 se nám po-
dařilo úspěšně upevnit česko-
-norskou spolupráci. Český tým 
uspořádal společnou pracovní 
schůzku, během které došlo k vý-
měně znalostí mezi studenty, 
doktorandy a vědeckými pracov-
níky z obou zemí. V tomto vysoce 
motivovaném vědeckém prostře-
dí jsme rovněž získali velmi cenné 
experimentální výsledky, které 
jsme publikovali v  pěti význam-
ných zahraničních časopisech, 
jako například britský časopis 
Biology of the Cell a  Epigenetics 
& Chromatin nebo histochemický 
časopis Journal of Cellular Bioche-
mistry, vydávaný v USA. Naše po-
znatky byly rovněž prezentovány 
formou přednášek na  několika 
prestižních mezinárodních kon-
gresech, například ve  Vídni, Za-
daru, japonské Awaji nebo v No-
vosibirsku. Náš projekt je však 
projektem základního výzkumu, 

tudíž cílem projektového návrhu 
není přímá aplikace poznatků 
do  klinické praxe, ale zaměřuje-
me se na studium biologie někte-
rých nemocí. Předmětem našeho 
zájmu jsou převážně nádorová 
onemocnění a syndromy spojo-
vané s  mutacemi v  laminových 
genech, které stojí za  vznikem 
například syndromu předčasné-
ho stárnutí. Nově jsme se rovněž 
zaměřili i na studium experimen-
tálního modelu farmakologicky 
stimulované schizofrenie u  pot-
kanů. Naše zjištění by potenci-
álně mohlo přispět k  vylepšení 
nových terapeutických postupů, 
a to zejména v radioterapeutické 
léčbě anebo při léčbě schizofre-
nie a  jiných onemocnění pomo-
cí klinicky užívaných inhibitorů 
enzymů, které jsou zodpovědné 
za post-translační modii kace his-
tonů.
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